

TEXTE POUR Evelin Lindner

Wed. Oct. 13, 2021

Dear Evelin,

Please find enclosed a short piece of mine, in English and in French, about humanist principles for better personal and public living in the troubled times we are experiencing nowadays.

I am sorry, I cannot do a video because I had a little accident and have a bandage on my forehead. I do enclosed a short video after each text.

I enclosed the two texts in an attachment and below this letter.

Greetings to you and to your associates,

Professor Rodrigue Tremblay, Emeritus, Université de Montréal

<http://rodriguetremlay100.blogspot.com/>

<http://rodriguetremlay.blogspot.com/>

Message to the World

THE GREAT PRINCIPLES OF HUMANISM IN THE 21st CENTURY

By Dr. Rodrigue Tremblay, Emeritus, Université de Montréal

French President Emmanuel Macron recently raised the issue of humanism by saying that "*We can defend the humanism in which we believe for the coming century.*" (Presentation of the France 2030 plan, Oct. 12, 2021).

Without ignoring that Mr. Macron is involved in a presidential election, I must nevertheless welcome his reference to humanism as a guide to public policies. However, it must be a humanism that is able to reconcile

the modern requirements for the survival and development of peoples with the great humanist principles of generosity and openness.

Humanism, ultimately, aims to promote the personal and collective wellbeing of people, in a context of freedom and prosperity. It is this required context that can easily be overlooked. Otherwise, even the most useful and generous humanist principles are unlikely to apply and provide a guide to action.

For example, the power of the people in a democracy is the political foundation for better living together and for humanist tolerance among individuals, but this hardly extends naively to doctrinal systems that reject democracy, whether they are political or religious.

In my book "*The Code for a Global Ethics*", chapter eleven specifies the conditions of application, in the real world, of the great humanist principles to fulfill the needs for survival and development of people and societies in an increasingly fragmented world, where borders are increasingly porous, and easily violated.

Allow me to recall here ten humanist principles, which should apply to individuals as well as to leaders:

- **Humanism**

Humanism is based essentially on the idea that human beings can be happy if they learn to organize their life and institutions correctly.

The great values of humanism are: the intellectual, cultural and moral development of the human being, with respect and dignity for others; sharing, tolerance, equality and brotherhood; the absence of superstitions; democracy, peace, freedom of opinion; and, access to knowledge and education for all.

- **Ten Principles for Global Humanism**

(Dr. Rodrigue TREMBLAY)

1- **Proclaim** the **natural dignity** and inherent worth of all human beings.

- 2- **Respect the life** and property of others.
- 3- **Practice tolerance** and open-mindedness towards the choices and life styles of others.
- 4- **Share with those** who are less fortunate and mutually assist those who are in need of help.
- 5- Use neither lies, nor spiritual doctrine, nor temporal power to **dominate** and exploit others.
- 6- **Rely on reason**, logic and science to understand the Universe and to solve life's problems.
- 7- **Conserve** and improve the Earth's natural environment—land, soil, water, air and space—as humankind's common heritage.
- 8- Resolve differences and conflicts cooperatively **without resorting to violence** or to wars.
- 9- Organize public affairs according to individual freedom and responsibility, through **democracy**.
- 10- Develop one's intelligence and talents through **education** and effort.

© *The Code for Global Ethics: Ten Humanist Principles*

Prometheus Books, (ISBN: 978-1-61614-172-1).

See: <http://rodriguetremlay100.blogspot.com/p/what-is-humanisme.html>
<https://www.youtube.com/watch?v=z4hwhVM9I5g>

Message au monde

LES GRANDS PRINCIPES HUMANISME AU XXI SIÈCLE

Professeur Rodrigue Tremblay, Émérite, Université de Montréal

Le président de la République française, Emmanuel Macron, a récemment soulevé les considérations morales de l'humanisme en déclarant que « *Nous pouvons défendre l'humanisme dans lequel nous croyons pour le siècle qui vient.* » (Présentation du plan France 2030, 12 oct. 2021).

Sans oublier que M. Macron se retrouve en période d'élection préférentielle, je me dois néanmoins de saluer cette référence à l'humanisme en tant que guide des politiques publiques. Cependant, il

faut qu'il s'agisse d'un humanisme qui soit capable de réconcilier les besoins modernes de survie et de progrès des peuples avec les grands principes humanistes de générosité et d'ouverture.

L'humanisme, en bout de ligne, vise à favoriser le bien-être personnel et collectif des personnes, dans un contexte de liberté et de prospérité. C'est ce contexte nécessaire qu'il est facile d'ignorer, sans quoi même les principes humanistes les plus valables et les plus généreux ont peu de chance de s'appliquer et de servir de guide à l'action.

À titre d'exemple, le pouvoir du peuple et la démocratie sont le fondement politique d'un mieux-vivre ensemble et de la tolérance humaniste entre les individus, mais cela ne s'étend guère naïvement aux systèmes doctrinaires qui rejettent la démocratie, qu'ils soient politiques ou religieux.

Dans mon livre « ***Le code pour une éthique globale*** », on y trouve le chapitre onze, lequel précise les conditions d'application dans le monde réel des grands principes humanistes, et cela en fonction des besoins de survie et de progrès des personnes et des peuples dans un monde de plus en plus éclaté, avec des frontières de plus en plus poreuses, faciles à violer.

Permettez-moi de rappeler ici les grands principes humanistes, lesquels doivent s'appliquer autant aux individus qu'aux dirigeants :

- **L'humanisme**

Au départ, l'humanisme repose plutôt sur l'idée que l'Être humain peut être heureux s'il apprend à organiser sa vie et les choses correctement.

Les grandes valeurs de l'humanisme sont : le développement intellectuel, culturel et moral de l'être humain, dans le respect et la dignité d'autrui ; le partage, la tolérance, l'égalité et la fraternité ; l'absence de superstitions ; la démocratie, la paix, la liberté d'opinion ; et, l'accès aux connaissances et l'éducation pour tous et toutes.

- **Dix principes humanistes pour un humanisme global**

(Prof. Rodrigue TREMBLAY)

- 1- Proclamer **la dignité** naturelle et l'égalité inhérente de tous les êtres humains.
- 2- **Respecter** la vie et la propriété d'autrui.
- 3- Pratiquer **la tolérance** et l'ouverture d'esprit face aux choix et aux modes de vie des autres.
- 4- **Partager** avec ceux qui sont moins chanceux et assister mutuellement ceux qui sont dans le besoin.
- 5- N'utiliser ni le mensonge, ni les doctrines spirituelles, ni le pouvoir temporel, pour dominer et exploiter les autres, et proclamer **le principe de l'égalité** des chances pour tous.
- 6- **Recourir à la raison** et à la science pour comprendre l'Univers et pour résoudre les problèmes de l'existence.
- 7- **Conserver** et améliorer l'environnement naturel de la Terre — terre, sol, eau, air et espace — en tant qu'héritage commun de l'humanité.
- 8- Résoudre les différents et les conflits par la coopération **sans recourir à la violence** et aux guerres.
- 9- Organiser l'espace public selon des principes de liberté et de responsabilité, avec la **démocratie**.
- 10- Développer son intelligence et ses talents par **l'éducation** et par l'effort.

© Le Code pour une éthique globale,
les Éditions Liber, (ISBN: 978-2-89578-173-8).

Voir : <http://rodriguetremlay.blogspot.com/p/quest-ce-que-cest-que-lhumanisme.html>
<https://www.youtube.com/watch?v=AnksHUtN-zk>
